



棉花学报 2010, Vol. 22 Issue (6) :554-560 文章编号: 1002-7807 (2010) 06-0554-07

研究与进展

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

### 棉花植株水分含量的高光谱监测模型研究

苏毅<sup>1</sup>, 王克如<sup>1,2\*</sup>, 李少昆<sup>1,2</sup>, 肖春华<sup>1,2</sup>, 陈兵<sup>1,2</sup>, 王方永<sup>1,2</sup>, 唐强<sup>1</sup>, 陈江鲁<sup>1</sup>, 金秀良<sup>1</sup>, 吕银亮<sup>1</sup>, 王楷<sup>1</sup>

1. 新疆兵团绿洲生态农业重点开放实验室/作物高产研究中心, 新疆 石河子832003; 2. 中国农业科学院作物科学研究所/农作物基因资源与基因改良国家重大科学工程, 北京100081

### Monitoring Models of the Plant Water Content Based on Cotton Canopy Hyperspectral Reflectance

SU Yi<sup>1</sup>, WANG Ke-ru<sup>1,2\*</sup>, LI Shao-kun<sup>1,2</sup>, XIAO Chun-hua<sup>1</sup>, CHEN Bing<sup>1</sup>, WANG Fang-yong<sup>1</sup>, TANG Qiang<sup>1</sup>, CHEN Jiang-lu<sup>1</sup>, JIN Xiu-liang<sup>1</sup>, Lü Yin-liang<sup>1</sup>, WANG Kai<sup>1</sup>

1. Key Laboratory of Oasis Ecology Agriculture of Xinjiang Construction Crop/The Center of Crop High-yield Research, Shihezi, Xinjiang 832003, China; 2. Institute of Crop Science, Chinese Academy of Agricultural Sciences/The National Key Facilities for Crop Genetic Resources and Improvement, NFCRI, Beijing 100081, China

摘要

参考文献

相关文章

全文: PDF (591KB) HTML 1KB 导出: BibTeX or EndNote (RIS) 其它资料

**摘要** 精确灌溉对无损、快速的水分监测技术有迫切需求。研究棉花冠层高光谱参数与水分的定量关系并建立水分估测模型, 以实现棉花水分及时、准确监测。通过2年试验, 测定棉花冠层高光谱及植株水分, 根据光谱参数与植株含水量的相关关系, 建立了植株含水量监测模型。结果表明: 棉株含水量与叶片含水量在一定范围内随灌溉量增减而增减, 并能区分棉花干旱程度; 棉株及叶片含水量与冠层460~514 nm、605~698 nm、1451~1576 nm和1960~2457 nm反射率极显著负相关, 与727~1345 nm反射率极显著正相关, 且棉株的相关性好于叶片含水量。所选作物水分指数、归一化差值水分指数1、归一化差值水分指数2、水分胁迫指数1、水分胁迫指数2、水分波段指数、水分指数与归一化差值植被指数之比均与棉株及叶片含水量极显著相关; 构建了棉株含水量和叶片含水量的最佳监测模型; 所建模型精度能满足大田生产对棉花水分监测的要求。

**关键词:** 棉花 冠层光谱 植株水分含量 监测模型

**Abstract:** The objectives of this study were to determine the quantitative relationships between spectral reflectance of canopy-scale with plants water content, to develop the plant water content monitoring models. Through 2-year trial of different irrigation in cotton, the optimal monitoring models to cotton water content were acquired. The results showed that the vegetation water content and leaf water content varied with the amount of irrigation in certain water content range. Vegetation water content and leaf water content can be used to distinguish different levels of drought cotton. The significant negative correlation between vegetation water content and reflectance at 460-514 nm, 605-698 nm, 1451-1576 nm and 1960-2457 nm were observed respectively. The significant positive correlation between vegetation water content and reflectance at 727-1345 nm were also observed respectively. The correlation between vegetation water content and reflectance was better than that of leaf water content and reflectance. The correlations between water index, normalized difference water index1, normalized difference water index2, moisture stressed index1, moisture stressed index2, water band index, water index/normalized difference vegetation index and vegetation water content, leaf water content respectively were remarkable significant. The model to estimate vegetation water content and leaf water content were set up respectively. The monitoring precision of two models was able to meet the needs of field production.

**Keywords:** cotton canopy spectra plants water content monitoring models

收稿日期: 2010-03-18;

基金资助:

国家自然科学基金 (30860139)、国家科技支撑计划 (2007BAH12B02)、“863”计划 (2006AA10A302)

通讯作者: wkeru01@163.com

作者简介: 苏毅 (1982-), 男, 硕士研究生, suyikyo@126.com

引用本文:

苏毅, 王克如, 李少昆, 肖春华, 陈兵, 王方永, 唐强, 陈江鲁, 金秀良, 吕银亮, 王楷. 棉花植株水分含量的高光谱监测模型研究[J]. 棉花学报, 2010, 22(6): 554-560.

SU Yi 1, WANG Ke-ru1,2\*, LI Shao-kun1,2, XIAO Chun-hua1, CHEN Bing, WANG Fang-yong, TANG Qiang, CHEN Jiang-lu, JIN Xiu-liang, LI Yin-liang, WANG

#### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 苏毅
- ▶ 王克如
- ▶ 李少昆
- ▶ 肖春华
- ▶ 陈兵
- ▶ 王方永
- ▶ 唐强
- ▶ 陈江鲁
- ▶ 金秀良
- ▶ 吕银亮
- ▶ 王楷

